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Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 21 nov. 1955
*'s Morgens te 11 uur aangevangen en 's middags en 's avonds voortgezet, Trêveszaal.

Aanwezig: De Minister-President Drees en de Ministers Algera (bij de morgen- en
middagvergadering), Beel, De Bruijn, Cals, (bij de morgen- en middagvergadering), Donker (bij de
morgen- en middagvergadering), Kernkamp, Van de Kieft, Luns (bij de morgen- en
middagvergadering), Mansholt (alleen bij de avondvergadering), Suurhoff, Van Thiel, Witte en
Zijlstra (afwezig zijn de Ministers Beyen en Staf).

- - -
Secretaris: J. Middelburg.

- - -

Middagvergadering
- - -

3. Buitenlands beleid
b. De verhouding tot Indonesië (Zie notulen MR d.d. 14 november 1955, punt 3f.)
Minister Luns deelt mede, dat de Ambassadeur in bijzondere missie Utojo zaterdag is aangekomen
en dat deze intussen reeds een uiteenzetting aan de pers heeft gegeven. In een voorlopig gesprek,
dat de Minister 's morgens met Utojo heeft gevoerd, zeide deze, dat hij hoopte woensdag aan zijn
Regering te kunnen seinen, dat de Ministersbesprekingen kunnen beginnen. Spreker is
voornemens bij zijn gesprek op dinsdag te beginnen met te herinneren aan de preliminaire
condities voor besprekingen n.l. vrijlating van Van Krieken, wat reeds drie of vier malen door de
Indonesische Regering is beloofd, en de toezegging inzake een redelijker behandeling van de
processen tegen Nederlanders tot een begin van uitvoering te  brengen.

De Minister-President merkt op, dat de ontvoering van Van Krieken een zaak van
mensenroof is, waarbij vrijlating een onvoorwaardelijke eis onzerzijds zal moeten zijn. Ten
aanzien van de processen zal een duidelijke wending ten goede waarneembaar moeten zijn; de
Indonesiërs doen wel reeds iets in deze richting.

Minister Witte heeft van de tijdelijke zaakgelastigde vernomen, dat men niet weet
waar Van Krieken is.

Minister Luns merkt op, dat reeds weken geleden tegenover Anak Agung de eis
gesteld is, dat Van Krieken werd vrijgelaten; in New York had men, indien dit niet mogelijk was,
dan nog kunnen trachten een regeling te treffen met een hoge schadevergoeding. Wat de
processen betreft is een mededeling ontvangen, dat de indruk bestaat, dat deze processen met een
nieuwe reeks zouden worden uitgebreid. Een tweede punt, dat Utojo zou willen bespreken, betreft
het verlangen van de Indonesische Regering om de besprekingen tussen beide landen in het
buitenland te houden. Spreker stelt de vraag of Nederland als plaats van de conferentie een
onafwijsbare conditie is of dat deze ook b.v. in Brussel zou kunnen worden gehouden.

De Minister-President noemt als belangrijke moeilijkheid, dat dit punt van
Indonesische zijde in de pers is aangekondigd. In het Uniestatuut is neergelegd, dat de
Ministersconferentie afwisselend in Nederland en in Indonesië zou worden gehouden, maar reeds
vroeger is gezegd, dat in geval de Indonesiërs wijziging van de Unie wensen zij dan naar
Nederland moeten komen. Spreker meent echter, dat, indien dit nodig is voor een oplossing van
deze kwestie, men de besprekingen b.v. in Brussel zou kunnen beginnen en eindigen.

Minister Beel merkt op, dat de Indonesiërs de besprekingen vragen; hij acht het niet
juist, dat veel Nederlandse ministers dan naar een plaats in het buitenland zouden moeten. Daar
komt bij, dat voor de ministersbesprekingen niets is voorbereid; men zal dus eerst moeten weten
waarover de Indonesiërs willen spreken.

Kenmerk: Ministerraad.
© NA, archief van de Ministerraad en onderradendoos 402
http://resources.huygens.knaw.nl/indonesischebetrekkingen1945-1969/Nederlands-indonesischeBetrekkingen1950-1963/Document/15934



Minister Algera wijst erop, dat onderhandelingen met andere landen ook steeds of
in het ene of in het andere land plaatsvinden. Spreker is tegen besprekingen in een derde land; hij
acht Nederland als plaats van bespreking een conditio sine qua non.

Minister Suurhoff meent, dat de vrijlating van Van Krieken een onafwijsbare eis is,
maar staat ten aanzien van de kwestie van de plaats der besprekingen op een ander standpunt dan
Minister Algera. In de wereld zal men het niet begrijpen als een begin van besprekingen is
afgesprongen, omdat Nederland erop bleef staan, dat de besprekingen hier zullen plaatsvinden.

Minister Van de Kieft steunt de opvatting van Minister Beel, dat er beslist eerst
ambtelijk overleg moet plaatsvinden.

Minister Kernkamp stelt tegenover de buitenlandse argumenten van Minister
Suurhoff, de binnenlandse. Men zal er voor moeten oppassen, dat de Nederlandse bevolking dit
niet begrijpt of dat moeilijkheden met de Kamer ontstaan. Minister Van Thiel meent, dat men de
zaak niet op de kwestie van de plaats van de besprekingen kan laten afspringen. Minister Beel stelt
voor, dat Minister Luns deze kwestie eerst in zijn gesprek met Utojo in bespreking brengt, waarna
dit punt dan eventueel in de Ministerraad zal kunnen terugkomen. De  Raad besluit aldus.

Minister Van Thiel is persoonlijk van mening , dat men niet met Utojo zou moeten
spreken over de plaats van de ministeriële besprekingen, als niet Van Krieken is vrijgelaten.
Anders zal men dit als onderhandelingsobject willen hanteren. Minister Luns heeft tegenover de
Indonesische Minister Anak Agung gesteld, dat besprekingen tussen Ministers van Buitenlandse
Zaken slechts mogelijk zouden zijn als ambtelijk vooroverleg zou hebben plaatsgevonden. Daarop
heeft Anak Agung geantwoord, dat hij een speciale afgevaardigde zou zenden. Nu deze is
aangekomen, kan men niet zeggen, dat met hem niet kan worden gesproken, voordat Van Krieken
is vrijgelaten. Bovendien zijn er nog een aantal andere condities voor de ministeriële besprekingen.

Minister Cals stelt de vraag of de zaak-Van Krieken kan worden gepubliceerd.
Minister Luns antwoordt, dat hij deze zaak tegenover Anak Agung een kras staaltje van
mensenroof heeft genoemd en dat hij gezegd heeft, dat de man onmiddellijk moet worden
vrijgelaten. Anak Agung was het hiermede eens, maar heeft erop aangedrongen over deze kwestie
niets te publiceren. De Minister-President meent ook, dat een publikatie over het verloop van deze
zaak op dit ogenblik de positie van Anak Agung onmogelijk zou maken.

Minister Luns wijst nog eens op het internationale aspect; zowel de Regeringen in
Washington en Londen als die in Canberra zeggen, dat men zoveel mogelijk aan dit Indonesische
Kabinet tegemoet moet komen.

Minister Algera merkt op, dat het argument, dat men Sukarno op deze wijze in de
kaart speelt, ook gebruikt zou kunnen worden ten aanzien van het Indonesische verlangen de
kwestie van de souvereiniteit over Nieuw-Guinea bij de besprekingen te betrekken. Minister Luns
meent, dat de aan Indonesië gezonden nota hierover geen twijfel laat. Minister Beel merkt hierbij
op, dat onzerzijds is gezegd, dat Utojo welkom was. De Minister-President voegt hieraan toe, dat
Nederland op de hoofdpunten niet aan de Indonesische verlangens zal kunnen toegeven. Laten
wij dan niet de moeilijkheden zonder noodzaak vergroten.

Minister Zijlstra meent, dat men op drie momenten de eis van vrijlating van Van
Krieken zal kunnen stellen n.l. nu bij de voorbereidende besprekingen met Utojo, bij het ambtelijk
vooroverleg en tenslotte bij de ministeriële besprekingen. Minister Luns ziet aankomen, dat de
besprekingen met Utojo het ambtelijk vooroverleg zullen zijn.

Minister Van Thiel is ervan overtuigd, dat de Indonesiërs Van Krieken als troef
vasthouden. De Nederlandse Regering verzwakt haar positie als zij dit niet aanpakt. Minister Luns
antwoordt, dat Utojo niet met een akkoord naar Indonesië zal kunnen terugkeren als de kwestie
van Van Krieken niet is opgelost. Op een vraag van Minister Cals antwoordt spreker, dat hij aan
Anak Agung heeft toegezegd de preliminaire condities niet vooruit te zullen publiceren.

De Raad gaat ermede akkoord, dat voor besprekingen met Utojo niet als
preliminaire voorwaarde zal worden gesteld, dat de kwestie Van Krieken is opgelost; Minister
Algera laat aantekenen, dat hij hiertegen is.



Minister Luns zal dinsdag in het gesprek met Utojo herhalen, dat bij de ministeriële
besprekingen niet over de souvereiniteit over Nederlands-Nieuw-Guinea kan worden gesproken.
Spreker verwacht, dat Utojo zal zeggen, dat hem dit bekend is en dat de Indonesische Regering
niettemin bereid is de besprekingen te voeren.

Spreker zou voorts gaarne de instructie hebben dat hij naar New York moet gaan
als de Nieuw-Guineazaak in de Verenigde Naties in behandeling komt. Indonesië weet, dat het de
resolutie van vorig jaar niet zal halen, maar de Indonesiërs sturen aan op een zwakke resolutie,
waardoor men volgend jaar op deze kwestie zou kunnen terugkomen. Een dergelijke resolutie is
voor Nederland zeer bezwaarlijk. Minister Kernkamp merkt op, dat bij de Verenigde Naties de
indruk bestaat, dat de Nederlandse Regering er niet voor uit wil komen, maar dat zij toch wel
bereid is om met de Indonesiërs te praten over de souvereiniteit over Nieuw-Guinea. Hierover zal
onzerzijds een duidelijke verklaring moeten komen. Minister Luns antwoordt, dat een verklaring
hierover in New York zal worden afgelegd.

Spreker heeft voorts aan Utojo gevraagd, waarover de Indonesische Regering met
betrekking tot de financieel-economische overeenkomst (Finec) wil spreken, waarop Utojo heeft
geantwoord, dat hij dat niet wist. Hierover zal dinsdag verder met Utojo worden gesproken.
Spreker heeft over deze voorbereidende besprekingen weinig optimistische verwachtingen. De
Minister-President vreest eveneens, dat dit op een échec uitloopt. Het is uitgesloten, dat van
Nederlandse zijde ermee zou worden ingestemd de Finec te schrappen met alleen maar de
Indonesische toezegging, dat de zaken toch op dezelfde wijze zouden doorlopen. Het is reeds een
studie op zichzelf als men de Finec op bepaalde punten zou willen wijzigen. Als besprekingen op
ministerieel niveau zullen plaatsvinden, dan zal men daarvoor toch iets van een agenda moeten
hebben. Minister Van de Kieft deelt mede, dat Financiën een voorstudie over de Finec heeft
gemaakt. Minister Luns merkt op, dat de Finec geen koloniale regeling is; met Amerika heeft
Nederland b.v. wel verdergaande regelingen aangegaan.

Minister Kernkamp raadt aan voorzichtig te zijn ten aanzien van de
onderhandelingspunten betreffende Nieuw-Guinea, zulks met het oog op de veiligheid in dat
gebied; hierbij zal men alleen kunnen toezeggen, dat van dit gebied uit geen aanval op Indonesisch
gebied zal worden toegelaten.

Minister Beel meent, dat Indonesië er steeds profijt van zal hebben hoe deze zaak
ook zal lopen. Mocht de zaak vastlopen dan zal men er wel op moeten letten, dat onzerzijds direct
tot publikatie van de gang van zaken wordt overgegaan, zowel hier te lande als bij de Verenigde
Naties. Minister Luns antwoordt, dat dit zijn aandacht heeft. Spreker zal donderdag of vrijdag bij
de Minister-President over zijn besprekingen met Utojo verslag uitbrengen.
- - -


